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Vážení spoluobčané,
je tady podzim, příroda hraje všemi barvami, a i když předchozí 
dva měsíce byly nadprůměrně teplé, zima se pomalu blíží. S ní se 
také přibližuje advent a čas nakupování dárků pro naše blízké. Je-
den velký dárek v podobě nové tělocvičny drahotušské děti dosta-
ly již v začátku školního roku. Tak jim přeji, ať si tento dárek uží-
vají a sportují zde s radostí.

Ráda bych touto cestou poděkovala všem, kteří byli ochotni 
pomoci s chystáním a také úklidem po akcích pořádaných Osadním 
výborem. Jednak to byli místní hasiči, ale také někteří senioři i li-
dé z ELIMu. Dík patří i ženám, které se celé léto staraly o muškáto-
vé truhlíky na mostcích a budově OV. Oceňuji i ty občany, kteří udr-
žují travnaté plochy před svými domy pěkně upravené, i když plo-
chy patří pod správu města a seče je firma Ekoltes, ale pouze 2x 
ročně. Jsem ráda, že je vás hodně, kdo máte rádi kolem sebe hez-
ký prostor a jste ochotni pro to i něco udělat.

I letos jsme pro vás připravili rozsvícení vánočního stromu s ma-
lým jarmarkem, vystoupením dětí z místní MŠ a ZŠ. Vánoční atmo-

sféru jistě navodí i RK Band svým hudebním vystoupením nazva-
ným „Vánoce s vůní purpury“. Během prosince bude v Drahotuších 
několik dalších akcí, na které najdete pozvánky uvnitř novin. Za ka-
ždou akcí stojí úsilí lidí, kteří vše organizují a zajistí. Tak si udělej-
me čas a užijme si možnost se opět setkávat. Nově budeme v Novin-
kách dávat prostor i Osadě Rybáře, která je častým cílem procházek 
drahotušáků a je nám velmi blízká.

Všem přeji hodně zdraví a spokojenosti nejen v čase adventu, 
ale po celý další rok 2024.

Jitka Krejčiříková, předsedkyně OV Drahotuše

Plán akcí
LISTOPAD – PROSINEC 2023
29. 11.  Rybáře – rozsvícení vánočního stromu v 17:00
30. 11.   Drahotuše – rozsvícení vánočního stromu s jarmar-

kem 14:30 – 19:00
11. 12.   Seniorkavárna – v 15:00 v nové tělocvičně, 

film z realizace stavby
13. 12.   Česko zpívá koledy – v 18:00 na nám. v Drahotuších
17. 12.   Vánoční koncert sboru CANTABILE v kostele 

sv. Vavřince v 17:00
24. 12.   Rybáře – 12:00 zpívání koled u zvonice s hudebním 

doprovodem
26. 12.   Živý betlém v 15:00 u kostela v Drahotuších

LEDEN 2024
6. 1.      Výšlap na Maleník, sraz v 10:00 na nám. v Drahotuších
15. 1.  Seniorkavárna od 15:00 na Osadním výboru

ÚNOR 2024
3. 2.    Vodění medvěda, začátek v 9:00 před OV Drahotuše
12. 2. Seniorkavárna od 15:00 na Osadním výboru



Dne 20. října byla slavnostně otevřena nová tělocvična
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V období červen až srpen 2023 probíhala
v ulici K nádraží a Záchalupčí rekonstrukce chodníku

Harmonogram svozu komunálního odpadu (směsný a biologicky rozložitelný)
I. POLOLETÍ 2024
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II. POLOLETÍ 2024
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Svoz BRKO (biologicky rozložitelného komunálního odpadu) – den svozu v týdnu je shodný se současným dnem svozu SKO

Svoz SKO (směsný komunální odpad)

Svoz bude proveden ve čtvrtek 26. 12. 2024
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Již tradičně se při Dobové pouti v Drahotuších soutěží o nejlepší 
hodový koláč. 

Počet soutěžících pekařek se rok od roku navyšuje, a to nás vel-
mi těší. Letošního ročníku se zúčastnilo 16 soutěžních vzorků.

Nezávislá porota, složená z tří žen a dvou mužů, měla těžký 
úkol. Z anonymního hodnocení bylo oceněno pět pekařek dárko-
vou poukázkou.

Absolutní vítězkou se stala paní Vaculíková, jejíž soutěžní vzo-
rek měl název „Dýňové pohlazení“.  Pokud si chcete tento skvělý 
koláč vyzkoušet i Vy, recept přikládáme.

Každý ze zúčastněných obdržel malou odměnu v podobě sady 
kuchyňských utěrek a silikonové stěrky. Všem soutěžícím a zúčast-
něným děkujeme a v roce 2024 se těšíme opět na shledání a na Va-
še dobroty. L. Bernkopfová za OV

Recept na „Dýňové pohlazení“:
KORPUS:
1,5 hrnku polohrubé mouky
1,5 hrnku cukru krystal (stačí 1 hrnek)
2 vejce
1 prášek do pečiva
2 lžičky sody
1 menší dýňový kompot

KRÉM:
2 pomazánková másla (Olma)
1  vanilkový pudink se šlehačkou v kelímku
2 lžičky cukru
rum
1/3 vaničkového tvarohu

POSTUP:
Všechny suroviny na korpus dáme do mísy, dýňový kompot i se 
šťávou můžeme buď rozmixovat nebo pomačkat a všechny in-
gredience dobře promícháme (můžeme použít el. šlehač).

Těsto nalijeme na plech vyložený pečícím papírem a upe-
čeme v předehřáté troubě při 180°C do růžova.

Necháme po upečení vychladnout.
Všechny suroviny na krém vyšleháme v míse do hladka a na-

třeme na upečený korpus.
Hotový řez posypeme sekanými ořechy. DOBRU CHUŤ!

Hodový koláč
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Osadní výbor Rybáře
V roce 2023 Osadní výbor s podporou SLŠ 
Hranice po sérii jednání provedl komplet-
ní revitalizaci místní Samkovy studánky 
nacházející se na Rybářích. K revitalizaci 
jsme se rozhodli především proto, že stu-
dánka jistým způsobem reprezentuje styl 
života místních obyvatel a byla častým ná-
mětem k diskuzi a to jak místními, tak ob-
čany ze širokého okolí. 

Revitalizace byla realizována a kom-
pletně financována z prostředků Osadní-
ho výboru Rybáře.

Rozsvícení vánočního stromu na Rybá-
řích se uskuteční 29. 11. v 17 hodin.

Dne 24. 12. od 12 hodin se sejdeme 
u vánočního stromu ke zpívání koled za 
doprovodu hudebníků pod vedením Mi-
chala Valenty.

Ing. David Tomečka,
předseda OV Rybáře

V pátek 3.11.2023 od rána pršelo a foukal silný vítr. V podvečerních hodinách došlo k pádu lípy na pozemek kostela církve husitské v Dra-
hotuších. Lípa byla již dříve ořezána a nachystána na skácení. Nyní se prověřuje stav i druhé lípy, která stojí vedle.
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Stavba drahotušské tělocvičny

Otevření naší nové tělocvičny

Dlouho jsme o ní snili. Stavební základy 
byly vybudovány v 80. letech, ale pokračo-
vání se nekonalo. Vleklá jednání, návrhy 
a konečné schválení projektu byl opravdo-
vý velký krok k realizaci.

Základní kámen byl položen v červenci 
2022. Potom už nám stavba doslova rostla 
před očima. Na podzim téhož roku byla polo-
žena základová deska s odpady a kanalizací. 
V zimním období proběhlo opláštění budovy 
a započaly vnitřní práce. Na jaře 2023 jsme 
viděli velký shon a střídání pracovníků, ne-
boť probíhaly rozmanité stavební činnosti. 
Na podzim už tělocvična vypadala zvenčí té-
měř hotová. Čilý ruch pracovníků nasvědčo-
val, že už jdeme do finále. V říjnu proběhla 
kolaudace budovy a my jsme se těšili na její 
slavnostní otevření. A dočkali jsme se.

 V pátek 20. října přestřihují pásku no-
vé tělocvičny ZŠ Drahotuše zástupci města 
Hranice spolu s paní ředitelkou Mgr. Dag-
mar Pospíšilovou, realizačním týmem, spo-
lečností Metrostav a pozvanými hosty.

Sen několika generací se stal skutečností.
Za ZŠ a MŠ Drahotuše

Mgr. Iveta Mertová

V pátek 20. října jsme se zúčastnili slavnostního otevírání naší 
nové tělocvičny. Kromě nás – drahotušských žáků – byli přítomni 
i hosté z řad veřejnosti, zastupitelů různých úřadů, zhotovitelů 
stavby, sportovci a zástupci církve. Takovéto slavnostní události 
jsme se stejně jako většina dětí naší školy účastnili poprvé. Bylo 
to pro nás něco zcela nového.

Zvláštní atmosféra, která doprovázela tuto událost, spojená 
s úvodní řečí mnohých zúčastněných a posvěcením naší nové tě-
locvičny, byla zakončena přestřižením pásky. A my konečně máme 
novou, překrásnou, prostornou tělocvičnu, kterou nám mohou 
závidět všichni v okolí. Těšíme se, že si v ní všichni užijeme krás-
né sportovní chvíle. Žáci 4.B
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Školní stravování má v České republice 
již dlouhou tradici
V prvopočátku vzniklo jako poválečná sna-
ha o nasycení dětí. V roce 1953 a v roce 
1963 byly vydány vyhlášky, které upravo-
valy legislativu školních jídelen. V dnešní 
době od tohoto systému očekáváme více. 
Ano, děti by měly odcházet nasycené, ale 
jídlo by mělo být vyvážené, nutričně hod-
notné, doplňující adekvátně energii, a pro 
děti by mělo mít školní stravování i výchov-
ný nebo vzdělávací charakter. Vždyť se 
spoustou potravin se setkají poprvé právě 
ve školní jídelně. 

Celkem v ČR dětem poskytuje stravu cca 
9 000 školních jídelen, výdejen či vývařo-
ven. Tyto jídelny uvaří ročně cca 383 milio-
nů pokrmů, denně se v těchto jídelnách 
stravují téměř 2 miliony dětí. V průběhu 
docházky do mateřské školy a poté devíti-
leté povinné školní docházky dítě může 
odebrat až přes 4 000 jídel. 

Mezi nespočet větších či menších jíde-
len patří i ta naše v Drahotuších. Budova 
i kuchyň je sice nevelká, ale co do počtu 
uvařených jídel patříme k těm jídelnám 
středním. Denně připravíme cca 330 obě-
dů a k tomu 40 ranních a 80 odpoledních 
svačin. Za měsíc to pak dělá asi 5 800 hlav-
ních jídel a 2 000 svačinek. To vše zvládnou 
dvě kuchařky, jedna pomocná síla a vedou-
cí školní jídelny. Pravdou je, že se máme co 
ohánět. Práce ve školní jídelně nekončí 
uvařením obědů. Stejně, ne-li více, nám dá 
zabrat i výdej stravy a umytí veškerého ná-
dobí po všech strávnících a vaření. Úklid 
všech prostor budovy, péče o pracovní odě-
vy je také v naší náplni práce. Dbáme na do-
držování předpisů, které jsou kontrolovány 
Krajskou hygienickou stanicí, Českou školní 
inspekcí a Krajskou veterinární správou. 
Sledování nových trendů, receptur a tech-
nologií provádíme samostudiem. 

Práce je to fyzicky náročná, ale u nás 
v jídelně ji děláme rádi. Je to i tím, že děti 
pro nás nejsou anonymní a cizí. U většiny 
z nich známe rodiče či sourozence, kteří 

také prošli naší školou a jídelnou. Dá se ří-
ci, že naše zařízení je rodinného typu. 
A podle toho se také snažíme vařit. I když 
zařazujeme nové postupy, recepty a suro-
viny, které odpovídají novým trendům pro 
stravování dětí, stále je to vaření jako do-
ma. To znamená, že naloupeme, očistíme, 
nakrájíme čerstvou zeleninu a maso. Připra-
vujeme průmyslově nezpracované surovi-
ny, mléko není trvanlivé a saláty nejsou 
sterilované. 

Pomazánky jsou hezky našlehané s čer-
stvými bylinkami a sladké svačinky jsou 
honě připravované s mléčných výrobků 
a různých druhů vloček či cereálií. Vždy je 
zařazeno čerstvé ovoce nebo zelenina. 

Spousta strávníků, včetně těch dět-
ských, odchází z naší jídelny spokojená. 
Ale víme, že nemusí každému chutnat vše 
a spousta dětí není na různé pokrmy zvyk-
lá.

To že v některé dny je zbytků více a děti 
nemají prázdné talíře je normální a přiro-
zené. To nás tolik netrápí a od naší práce 
neodradí. 

Více nás zlobí, když se v médiích objeví 
vtipný reportér s hláškou o UHO a špatných 
vzpomínkách na jídelnu. Mě osobně už to 
vtipné nepřipadá, zvlášť v době, kdy spous-
ta dospělých doma umí uvařit jen polotovar. 

Strávníků ve školních jídelnách naopak 
stále přibývá. V některých je kapacita plně 
využita a jsou nuceni cizí strávníky i odmí-
tat. Takže jsou opravdu školní jídelny na 
tom tak špatně? 

Věřte, že ve spoustě provozů, včetně to-
ho našeho, se i přes namáhavou práci, kte-
rá je státním tabulkovým systémem pod-
hodnocena, najde plno usměvavých ku-
chařek, které svou práci umí a dělají dobře. 

Školnímu stravování a naší drahotušské 
jídelně přeji, aby za výdejním okýnkem i před 
ním byly jen spokojené a milé tváře. 

Za kolektiv školní jídelny
Martina Martinková

Recept na podzimní 
dobrotu pro děti

 
DÝŇOVÉ ŠPAGETY

400g pečené dýně, 3 lžíce olivového 
oleje, 2 stroužky česneku, 1 cibule, 
trocha chilli (nemusí být), 200ml 
smetany, 100ml vody, 0,25 lžička 
muškátového oříšku, 2 lžíce citrónové 
šťávy, sůl 
 
1.  Připravte si pečenou dýni jako 

polotovar: dýni očistěte, zabalte 
do alobalu, pečte vcelku při 180 °C 
do změknutí. Upečenou dýni 
snadno rozkrojíte, vydlabete 
semínka, zbytek případně 
uschováte pro další použití. 

2.  Těstoviny uvařte podle návodu na 
obalu, měly by být tak akorát na 
skus (al dente). Po uvaření 
těstoviny slijte. 

3.  V pánvi rozehřejte zbytek oleje, 
přidejte chilli a chvíli restujte. 
Přidejte nakrájenou cibuli 
a česnek, nechte pomalu zesklova-
tět. Vložte nakrájenou dýni a opět 
krátce společně orestujte. 

4.  Zalijte smetanou a vodou (může-
te použít vodu z vaření těstovin), 
mírně povařte cca 10 minut. 
Odstavte, rozmixujte na hladké 
pyré a dochuťte solí, trochou 
citronové šťávy a muškátovým 
oříškem. 

5.  Vmíchejte scezené špagety 
a nechte obalit v omáčce. Můžete 
podávat společně s pestem (rozmi-
xovat petržel, česnek, olivový olej) 
posypané konopným semínkem.

Vážení přátelé a příznivci naší drahotušské školy,
dovolte mi poděkovat všem, kteří se zasloužili o to, aby v Dra-
hotuších vyrostla nová tělocvična, na kterou se čekalo více jak 
40 let.

 Nechci na nikoho zapomenout, nebudu tedy jmenovat. Vý-
jimkou je náš zřizovatel, Město Hranice, kterému patří dík nej-
větší. Neděkuji ale jen jménem svým, ani jménem nás všech za-
městnanců drahotušské školy, ale hlavně jménem všech dětí, 
kterým bude tělocvična sloužit k pohybu a radosti. 

Vaše účast na slavnostním otevření byla ohromující a nám 
dodala spoustu energie. 

I když jsou tentokrát naše příspěvky více méně sportovních 
charakteru, dovolte mi přehoupnout se směrem k Vánocům 
a novému roku, ve kterém budeme již psát letopočet 2024. 

Buďte všichni zdraví, spokojení a šťastní.
S úctou
 Mgr. Dagmar Pospíšilová, ředitelka školy
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Návštěva partnerského města

Vybíjená s úsměvem

Žáci 9. třídy naší školy navštívili ve dnech 25. až 27. září 2023 slo-
venské město Hlohovec.

V pondělí 25. září jsme vyjeli z Drahotuš do tzv. města růží. 
Tam jsme měli zajištěné ubytování v hotelu v centru města. Těšili 
jsme se na program celého odpoledne. Nejprve jsme zavítali na 
slavnostní otevření jeslí. Tam pan primátor hovořil o dění ve měs-
tě a počinech, které se za poslední dobu povedly. Přivítal nejen 
slovenské hosty, ale i nás, žáky z partnerského města, a popřál 
nám příjemný pobyt a zábavu.

Se zástupcem primátora jsme se pak vydali na prohlídku města. 
Šli jsme podél řeky Váh až do zámeckého parku, který je vyhlášený 
nádhernou zahradní architekturou, růžovými sady a alejí z plata-
nů. Cestou, kudy jezdily kočáry s knížaty, jsme vystoupali k maje-
státnému zámku. Prostory, které procházejí postupnou renovací, 
a virtuální prohlídka nás velmi mile překvapily. Výstup na vyhlídku 
Šianiec nám dal zabrat, ale pohled na celé město, dokonce na Bra-
tislavu, čachtický hrad, věznici Leopoldov, jadernou elektrárnu 
Jaslovské Bohunice nám bral dech. A to nebylo všechno. Čekala 

nás návštěva rodinné farmy s více než 40 druhy zvířat, s možností 
lukostřelby, venkovní tělocvičnou, workoutovým hřištěm. Po ná-
ročném dnu jsme ve svých pokojích usnuli během okamžiku.

V úterý jsme zavítali do základní školy v Hlohovci. Ta nás na-
dchla. Paní ředitelka, její přístup, nádherná budova, vynikající 
zázemí, sportoviště, okolí, prostě ráj pro děti. Prohlédli jsme si 
školu, společně se slovenskými spolužáky jsme se účastnili výuky 
anglického jazyka a kreativní výchovy. Po vynikajícím obědě jsme 
jeli na prohlídku Nitry. Průvodkyně nás seznámila s historií, zají-
mavostmi, popovídala pověsti, ale ukázala i chloubu města – ba-
ziliku svatého Jimrama, kterou navštívil i Svatý otec. Opět krásný 
zážitek. Večer nás na hotelu navštívili naši noví kamarádi ze slo-
venské školy společně s paní ředitelkou a její zástupkyní. Náš pan 
učitel Holas uspořádal bowlingový turnaj, který skončil poctivou 
remízou a radostí ze hry. 

Přijetí na Slovensku bylo velmi milé a upřímné. Do svých do-
movů si odvážíme spoustu krásných zážitků a informací. Těšíme 
se na další společné projekty. Lenka Kopřivová

Ve středu 12. října 2023 se konal v Draho-
tuších za školou turnaj ve vybíjené. Sjela se 
mužstva z Hustopeč nad Bečvou, Potštátu, 
Bělotína a samozřejmě nechybělo ani 
družstvo z drahotušské školy. Konal se zde 

turnaj mezi vesnickými školami, který po-
řádá ZŠ Drahotuše za finanční podpory 
města Hranice.

Vítězný pohár zůstal letos doma, prven-
ství získali žáci z Drahotuš. Na stříbrné 

příčce se umístili žáci z Bělotína, třetí byly 
děti z Hustopeč.

Všichni si prima zahráli a úsměv na tvá-
ři nechyběl nikomu.

Mgr. Eva Pražáková
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Podzimní kavárna v MŠ Drahotuše
V měsíci říjnu proběhl v naší mateřské škole 2. ročník „Podzimní 
kavárny“.

Akci předcházely dlouhodobé přípravy, během kterých děti vy-
ráběly pečené čaje, bylinné soli, sirupy, koupelové soli, domácí 
bonbóny, sušily ovoce a pekly nejrůznější laskominy. V den kavár-
ny pomáhaly děti s přípravou pečených i nepečených dobrot a vý-
zdobou zahrady. V letošním roce jsme využili krásného teplého 
počasí a oproti prvnímu ročníku, který se konal ve vnitřních pro-
storách MŠ. Jsme rádi, že jsme mohli přivítat více návštěvníků.

Na odpoledne 12. 10. 2023 jsme pozvali rodiče, děti, jejich pří-
buzné a kamarády do kavárničky. Posezení bylo nachystáno na no-
vě zrekonstruované přírodní zahradě školky. Ale o tom až v příštím 
článku…  Pro hosty bylo připraveno bohaté občerstvení, široký 
výběr nápojů, tombola, fotokoutek s fotobudkou, malování na ob-

ličej a stánek s podzimními specialitami vyrobenými dětmi. Hosté si 
mohli pochutnat na kávě s dýňovou, karamelovou nebo vanilkovou 
příchutí, pečených čajích ze švestek, mandarinek nebo letního 
ovoce a dalších studených nápojích. K zakousnutí byl v nabídce na-
příklad malinový dort, mrkvové a cuketové řezy, bábovka, malinové 
pohárky, banánové jednohubky, perníčky a dva druhy lineckého 
cukroví. Ze slané nabídky bylo možné ochutnat pizza šneky a tyčin-
ky z listového těsta, tortillové jednohubky a párek v rohlíku.

Děkujeme všem rodičům za účast i pomoc s kavárničkou ať už 
formou sponzorského daru do tomboly a prodejního stánku, za-
půjčení fotobudky nebo účastí na akci. Jsme rádi, že měla akce 
kladné ohlasy a těšíme se na přípravu 3. ročníku. Vy se naopak 
nechte překvapit, čím obohatíme akci příště.

Za kolektiv MŠ Martina Jakešová

Operační program Jan Amos Komenský
Drahotušská škola se již řadu let zapojuje do projektů vypisova-
ných MŠMT a spolufinancovaných Evropskou unií, které pomáhají 
zkvalitnit výuku žáků.
V letošním školním roce jsme zahájili dvouletý operační program 
Jan Amos Komenský (OP JAK). Náš projekt, který jsme nazvali 
Učení se nebojíme IV, navazuje na tzv. šablony III. 

OP JAK je zaměřen na moderní inovativní přístupy ve vzdělává-
ní nejen v základní škole, ale i v mateřské škole a ve školní druži-
ně. Mezi inovativní přístupy patří např. projektová výuka, aktivi-
zující metody, zážitková pedagogika nebo propojování formální-
ho a neformálního vzdělávání. Díky tomuto projektu se mohou 
vzdělávat nejen děti, ale i pedagogové mají možnost získat nové 
poznatky z moderní pedagogiky. Ve škole je posílena pozice škol-

ního psychologa a kariérového poradce. V mateřské škole pracuje 
školní asistentka.

Velkou novinkou v tomto operačním programu jsou komunitní 
a odborně tematicky zaměřená setkávání s veřejností. V MŠ se již 
s pozitivními ohlasy uskutečnilo setkání nazvané Podzimní kavár-
nička. V ZŠ připravujeme sérii besed pro rodiče zaměřenou na 
prevenci patologických jevů a psychickou pohodu dětí i dospě-
lých. Mnoho dětí v dnešní uspěchané době tápe, a proto jedny 
z prvních besed budou zaměřeny na tzv. první psychologickou po-
moc. Věříme, že bude o tyto akce z řad veřejnosti zájem a že spo-
lečně strávený čas více propojí život školy a rodičovské veřejnosti 
a posílí naše dobré vztahy a spolupráci. Mgr. Hana Kučerová,

zástupkyně ředitelky pro 1. stupeň a vedoucí projektu
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Tenisový klub
Drahotuše
V letošním roce bylo v našem spolku přihlá-
šeno 27 členů. V průběhu sezóny jsme zve-
lebovali kurty a naše zázemí.

Počasí nám letos přálo, proto byly oba 
naše kurty ve skvělé kondici. V průběhu se-
zóny zde proběhly různé turnaje, ať už pro 
místní, tak pro tenisové nadšence z blízké-
ho okolí. 

Již tradičně se naši zástupci zúčastnili 
Oblastní soutěže veteránských družstev. 
Letos vybojovali skvělé 5. místo z celko-
vých osmi.

Vrcholem sezóny byl klubový tenisový 
turnaj ve čtyřhrách, kde jsme poměřili zku-
šenosti, které jsme na kurtech od května 
do září nasbírali. Turnaje se zúčastnilo cel-
kem 6 párů.

První 3 místa obsadily tyto páry:
1. místo – Ivo Toláš a Jan Zítek
2. místo – Lukáš Klinkovský a Tomáš Stryk
3. místo – Vladimír Kubalík a Josef Beran

Věřím, že se na kurtech v příštím roce 
sejdeme minimálně ve stejném počtu a ve 
stejné formě.

Všem obyvatelům Drahotuš přeji za celý 
klub klidné Vánoce a úspěšný rok 2024.

Ing. Ivo Toláš,
předseda TK Drahotuše, z.s.

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA
– blahopřejeme našim
jubilantům

V srpnu 2023 oslavil pan Miloslav Pacák 95. narozeniny

V červnu oslavila paní Ludmila Ludvová 90. narozeninyV říjnu 2023 oslavila paní Mária Potočná 90. narozeniny
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I v letošním roce se členové Aeroklubu 
Hranice zapojili do závodní činnosti, a to 
jak v rámci ČR tak i v zahraničí. Piloti moto-
rových letadel, kteří se věnují letecké ak-
robacii se zúčastnili národních pohárových 
soutěží včetně účasti na mistrovství ČR.

V letošním roce se začala věnovat le-
tecké akrobacii na kluzácích naše členka 
Zuzka Nováková, která na své první soutě-
ži v Kolíně vybojovala 3. místo ve své kate-
gorii. Nejaktivnější v účasti na soutěžích 
byli jako obvykle plachtaři, kteří soutěžili 
na soutěžích v zahraničí. Radek a Petr 
Krejčiříkovi se zúčastnili mistrovství Evro-
py v Polsku a Petr Krejčiřík i mistrovství 
světa Grand Prix v Itálii. Několika poháro-
vých závodů v rámci ČR se zúčastnili i další 
piloti kluzáků z našeho aeroklubu. Úspě-
chu na mistrovství ČR dosáhla Katka Van-
čurová, která se stala juniorskou mistryní 
ČR a Radek Krejčiřík, který se stal mistrem 
ČR v kombinované třídě.

Sezona 2023na letišti

Drakiáda
V sobotu 7. října se na letišti v Drahotuších konal 10. ročník 
drakiády. Počasí bylo perfektní, svítilo sluníčko, teplota 20°C 
a vítr foukal tak akorát. Celkem bylo zaregistrováno 130 draků 
a na obloze se proháněly převážně draky kupované. Těch doma 
vyrobených bylo tentokrát málo. Vzhledem k příznivému větru 
a asi i navijákům, létali draci na obloze dost vysoko. Všichni 
měli možnost si prohlédnout vystavená letadla a také si zde dě-
ti mohly vyzkoušet jízdu na dětských motorkách. Hlavní cenu 
tentokrát získal Dominik Hadaš z Hranic a v podvečer se s rodiči 
podíval na Hranice z ptačí perspektivy. Ostatní děti byly odmě-
něny letadýlky, drobnými hračkami a sladkostmi. Váhalovy špe-
káčky, vlastnoručně opečené na ohni, všem moc chutnaly.
 J.Krejčiříková za OV

Za zmínku stojí i úspěch člena modelář-
ského klubu při aeroklubu Hranice Vojty Zi-
my, který byl na letošním mistrovství světa 
v Rumunsku, členem reprezentačního druž-

stva ČR, které dovezlo z tohoto mistrovství 
bronzovou medaili v kategorii F1E svahové 
magnetem řízené modely.

Na letišti působí také Paraklub Hrani-
ce, jehož nejúspěšnější členkou letos byla 

Lenka Buršová, která se svými partnerka-
mi v reprezentačním družstvu ČR vybojo-
vala zlatou medaili na mistrovství Evropy 
v klasických disciplínách v Itálii.

Ing. P. Krejčiřík
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Členové našeho sboru se ve druhé polovině 
roku zúčastňovali akcí, které pořádal Osad-
ní výbor Drahotuše. 

Na dětském dnu, v areálu kluziště, naši 
členové uspořádali v rámci dětských soutě-
ží disciplínu sestřik terče džberovou stří-
kačkou.

Také jsme pomáhali při přípravách na 
oslavy 745. let od první zmínky o Drahotu-
ších, které se konaly na fotbalovém hřišti. 
Stavěli jsme párty stany a navozili lavice 
a stoly, aby naši spoluobčané měli veškerý 
konfort. Pak jsme pomohli i s úklidem.

Naše zásahová jednotka se zúčastnila 
dvou taktických cvičení Okrsku Drahotuše 
(10. okolních sborů) a to ve Velké a v Hra-
nicích. 

Také tato jednotka, byla vyzvána operač-
ním střediskem k lokalizaci požáru v chatové 
oblasti u Bečvy. Po příjezdu jednotky bylo 
zjištěno, že majitel chaty pálil klestí, které 
nenahlásil. Byl to zbytečný výjezd několika 
jednotek.

A co dělají naši hasiči

Český svaz včelařů - z.o. Drahotuše
Drahotušský včelařský spolek sdružuje 65 včelařů z katastru obcí Drahotuše, Milenov, 
Klokočí, Hrabůvka, Uhřínov, Středolesí, Radíkov, Slavíč a části katastrů Hranic a Velké. 
Místní včelaři hospodaří s více než pěti sty včelstvy na téměř devadesáti stanovištích.

Ačkoliv letošní rok 2023 byl, co se počasí týče nestandardní, tak včelstvům v na-
šem regionu se dařilo, naše organizace nezaznamenala zvýšený počet úhynů ani vět-
ší napadení kleštíkem včelím. Medová snůška byla letos spíše podprůměrná, ale na-
štěstí ne tragická, jako v jiných lokalitách. Blíží se zimní období, takže mnohým z nás čaj s medem určitě 
přijde vhod. Med doporučuji vždy kupovat přímo od včelaře, jen takový med je totiž zárukou toho, že se jed-
ná o přírodní produkt. Mnoho včelařů, včetně těch z našeho sdružení, se již setkalo s tím, že kupující med 
nechtěl, protože je tuhý. Zkrystalizovaný med je spíše zárukou kvality, ne naopak. Takový med se dá jedno-
duše rozpustit ve vodní lázni nebo jen na topení, maximálně však při teplotě 50° C. Jistě mnoho z vás zachy-
tilo zprávu, že v Plzni se vyskytla sršeň asijská. Doufejme, že se nebude aktivně šířit dál, protože její rozvoj 
na území naší republiky by pro naše včelstva mohl znamenat velké problémy.

Závěrem mi dovolte popřát za drahotušskou včelařskou organizaci veselé Vánoce, hodně zdraví, splně-
ných snů a šťastný nový rok 2024. Ing. Oldřich Toláš

Celé období se točilo kolem našeho po-
těru, mladých hasičů, kteří se pravidelně 
scházeli na schůzkách a trénovali buď v ha-

sičárně, nebo na hřišti TJ Sokol. Mladí ha-
siči si prošli prvním závodním křestem. Pě-
tičlenné družstvo se zúčastnilo závodu ha-
sičské všestrannosti a brannosti ve Vysoké. 
V kategorií mladší žáci, se z 18. družstev 
umístili na 13. místě. Na to,že to byl jejich 
úplně první závod, to bylo krásné umístě-
ní. Jsme na ně právem hrdi. A to nejen na 
tuto pětičlennou hlídku, ale také na ostat-
ních deset mladých hasičů, protože všichni 
jsou do hasiče zapáleni.

Od listopadu mladí hasiči chodí cvičit 
a trénovat do nové tělocvičny, kde si zvyšu-
jí fyzičku, protože v příštím roce se budou 
zúčastňovat nespočetně závodů v požár-
ním sportu. Jen pár slov k této tělocvičně. 
Je pěkná, nová, ale zůstává nahořklé velké 
ALE. Čas ukáže!!!

Všem občanům, sponzorům, členům a pří-
znivcům, bychom chtěli poděkovat za spo-
lupráci v roce 2023 a popřát Všem hezké 
Vánoce a Šťastný Nový rok. L. Koutný

Dne 17. srpna 2023 
zemřel ve věku 85 let 
pan Martin Zálešák, 
dlouholetý předseda 
místní ZO svazu 
zahrádkářů
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Spolek Patriot v Drahotuších zahájil činnost v letošním roce. Čle-
nové Spolku jsou obyvatelé Drahotuš, aktivní občané, rozličných 
povolání i věku, kterým není lhostejné dění v obci a chtějí se ak-
tivně podílet na veřejném životě. Našim snem je postavit obecní 
pec na kváskový chleba a při pečení chleba pořádat sousedské se-
tkání, posezení, prodeje výpěstků ve dvoře a další společenské 
akce. A hlavně se potkávat se sousedy a drahotušáky.

Úplně prvním počinem spolku byl kurz pečení pecáků, který 
vedla zakladatelky Patriotu paní Marta Pavelková z Olšovce. Dá-
my se naučily upéct pecáky s tvarohovou, makovou, ořechovou 
i povidlovou náplní. Všichni víme, že domácím koláčům se nic 
nevyrovná.

Spolek Patriot

Další povedenou akcí byl jarní kurz stříhání stromků. Kurz byl 
rozdělen na dvě části, teoretickou i praktickou část. Všichni 
účastníci kurzu se dozvěděli, co a jak s ovocnými stromy na zahra-
dě a pod dohledem lektora si všichni vyzkoušeli, jak provést jarní 
řez stromu v praxi. 

Dne 15. 10. 2023 jsme za krásného slunečného počasí organi-
zovali Podzimní výšlap na zříceninu hradu Drahotuch. Nejenom 
děti, ale i dospělí došli na Drahotuch a přes Hrabůvku jsme se vrá-
tili pěšky do svých domovů.

V den státního svátku, 28. října, zavítalo do naší obce hudební 
uskupení Antikvartet Dušana Vančury. Koncert tohoto hudebního 
tělesa se konal v místním kostele sv. Vavřince, zazněly známé písně 
z autorského pera Dušana Vančury. V devadesáti minutách koncertu 
jsme slyšeli hlavně písně z alba Láska tvá (pocta Dušanu Vančurovi). 
Všichni posluchači si užili krásný hudební zážitek. V. Zapatová
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Divadelní spolek Tyl Drahotuše ukončil sezónu 2023
Tak to rychle uběhlo. Nedávno jsem psala, jaké máme plány na rok 
2023, jak oslavíme 160. výročí divadelní činnosti v Drahotuších 
a je podzim a máme to skoro vše za sebou. V říjnu jsme ukončili 
sezónu s hrou „Urologie“, která měla mezi diváky velmi příznivý 
ohlas. Tuto hru shlédlo téměř 2000 diváků v okolí. Od premiéry ve 
Velké jsme navštívili Horní Újezd, Teplice, Radvanice, Všechovice, 
Hrabůvku, Spálov, Olšovec, Radíkov, Pavlovice, Slavonín a koneč-
ně také Drahotuše a Hranice.

Nyní nás ještě čeká poslední představení v rámci POBEČVÍ 2023 
v Divadle Stará střelnice, kdy přijede divadelní spolek Devítka z Os-
travy s hrou „Manželské vraždění“ 12.11.2023. Kdo naši přehlídku 
navštívil, určitě nebyl zklamán. Všechna představení měla výbor-
nou úroveň. Pokud stihnete, přijďte i na poslední komedii (ne-
vím, kdy vyjde toto číslo, ale plakáty budete mít v Drahotuších vy-
lepeny).

Pomalu se začínáme připravovat na další sezónu, která by měla 
být zahájena v únoru 2024 premiérou hry Oldřicha Daňka „Svatba 
sňatkového podvodníka“. Režie se ujme, po dlouhé době, Emilie 
Uřinovská. Jak název napovídá, o humorné situace nebude nouze. 

Za to, že můžeme i nadále existovat, jsme vděčni Městu Hrani-
ce, které nás finančně podporuje a do výpůjčky nám dalo budovu 
na Novosadech. V roce 2005 jsme se nastěhovali. Spolu s námi ji 
také z části využívají tenisté. Budova vznikla jako černá stavba.  

Ve spolupráci s tehdejší předsedkyní osadního výboru Vlastou 
Zapatovou, se podařilo budovu zkolaudovat. Konečně jsme dostali 
stabilní zázemí, které se snažíme vlastními silami udržovat a zvele-
bovat. Budovu jsme převzali v zanedbaném stavu s pozůstatky dří-
vější výroby. Mnoho práce jsme již vykonali. Sami si malujeme, opra-
vili jsme schodiště, vytvořili podium s osvětlením i šatnu na kostýmy 
předělením dlouhé místnosti sádrokartonem. Na vše ale nestačíme. 
Je třeba výměna oken a vstupních dveří. Okna se již bojíme umývat, 
abychom nevypadli my, okna nebo skla. Také rovnou střechu by by-
lo třeba opravit, aby do budovy nezatékalo aj. Snad se podaří zahr-
nout do rozpočtu města na rok 2024 i finance na tyto opravy.

I přes tyto problémy budeme intenzivně zkoušet, abychom se 
v roce 2024 opět s vámi setkávali na našich představeních. Do té 
doby vám všem přejeme krásné a pohodové podzimní dny, pří-
jemné chvíle při očekávání Vánoc a vše dobré do roku 2024.

Těšíme se na vás! Pavla Tvrdoňová

Divadlo Ventyl do nové sezóny se staronovými komediemi
V sobotu 11. listopadu Ventyl na domácí 
scéně hranické sokolovny odehrál obnove-
nou premiéru francouzské komedie Ať žije 
Bouchon! Hra, vlivem covidových opatření 
v roce 2021, měla pouze jediné uvedení.

Že nevíte, co je Bouchon? Jedná se o ma-
lé francouzské městečko kdesi ve vnitro-
zemí. Většina obyvatel dávno odešla a tele-
fonní budka slouží jako víceúčelový spole-

čenský sál. Nepříliš racionální starosta stále 
zatvrzele pracuje na záchraně obce, jeho 
pohledná, nepříliš bystrá sekretářka mu dě-
lá krávu a obhospodařuje banánovou plan-
táž, jeho zbabělý 35letý bratr je v 6. třídě 
a z každé maličkosti hned panikaří. Jejich 
počínání stojí spoustu peněz a může se 
zdát, že inspekce udělá všemu přítrž, ale 
možná taky ne, protože Bouchoňan se ni-

kdy nevzdává! I proto se na jeviště vrací 
znovu a čeká ho minimálně 20 repríz.

Další hrou v repertoáru zůstává divácky 
oceňovaná Panenka, která má na kontě ně-

kolik cen, více než 30 repríz za sebou a dal-
ší desítku před sebou. Drahotušský divák ji 
mj. mohl spatřit na třech hranických před-
staveních, či ve Slavíči. V příštím roce an-
droidku Stelu uvidí diváci v Bohumíně, Ost-
ravě, Bludově a na dalších místech.

Divadlo Ventyl přeje všem čtenářům 
Drahotušských novinek šťastné Vánoce, 
úspěšný Nový rok, a především pevné zdra-
ví. K. Štroncer
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Technické údaje:
rok výroby: 1894 
výrobce: Fr. Moravus Brno
čtvrťové natahování elektro mecha-
nické, třemi motory, vyrobil pan 
Kopečný z Olomouce v 70. letech
možnost natahovat ručně po 24 ho-
dinách pomocí lanek a kladiv odbíjení 
na malý a velký cimbál

Jak jste se k této práci dostal? 
Už jako malý kluk jsem uměl rozdělat a slo-
žit budíky a přitom je vyčistit, namazat 
a seřídit. Bavilo mě to. Později jsem přešel 
i na větší a nástěnné hodiny. Když v září 
1986 hledal tehdejší farář Josef Husek ná-
hradu za pana Klívara z Hranic, protože již 
v 76 letech měl problémy vystoupat na věž, 
dověděl se o mně. Od té doby se o hodiny 
starám a opravuji je.

Povězte nám, prosím, něco o historii ho-
dinového stroje. 
Věžní hodiny v Drahotuších byly vyrobeny 
firmou Františka Moravuse v Brně roku 1894. 
Používají krokový mechanismus který vyna-
lezl roku 1656 holandský astronom a mate-
matik Christian Huygens.

Tím se zpřesnil chod, který dělá jen ně-
kolik vteřin za 24 hodin a není řízen ra-
diovým signálem.

Generální opravu udělal v roce 1983 
pan Zdeněk Klívar z Hranic v učilišti Sigma 
a pomáhali mu s tím Jan Nedorostek a Vla-
dimír Pospíšil.

Jak často se hodiny musejí seřizovat a ma-
zat?
Hodiny se seřizují mechanicky, pomocí 
šroubu na kyvadle. Problém je v tom, že na 
délku kyvadla působí tepelné rozdíly. Tep-

lem se prodlužuje a hodiny se zpožďují a zi-
mou naopak.

Takže se musí seřizovat dost často, i jed-
nou za čtrnáct dní. K mazání používám hyd-
raulický mazací olej Catter Piller z USA. Po 
několikerých pokusech různých druhů olejů 
zvítězil a mažu s ním dodnes 3x za rok.

Věžní hodiny na kostele sv. Vavřince
Hodiny jsou neodmyslitelnou součástí našeho života. Kromě těch klasických nástěnných, je míváme doma na elektrických spo-
třebičích, nosíme hodinky na ruce, či se řídíme časomírou na mobilním telefonu.

Na věži drahotušského kostela máme unikátní hodinový stroj s ciferníky do tří světových stran. Odbíjení těchto věžních ho-
din je slyšet téměř po celých Drahotuších. Dnes vám přinášíme rozhovor s člověkem, který se o jejich chod už dlouhá léta pečli-
vě stará – s panem Pavlem Voldánem.

Hodinový stroj

Cimbály pro odbíjení hodin Převod z hodinového stroje na 3 ciferníky
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v neděli 17. prosince 2023 od 17 hodin
v kostele sv. Vavřince v Drahotuších

Osadní výbor Drahotuše a Město Hranice
Vás srdečně zvou na

Kostel sv. Vavřince se 8. října zaplnil posluchači při koncertu skupiny Učedníci

Zprávy z farnosti Drahotuše
Přeji Vám milostiplné prožití vánočních svát-
ků a hojnost Božího požehnání v novém roce.

P. Michal Zahálka, farář v Drahotuších

kontakt: tel. 603 314 038
 e-mail: fadrahotuse@ado.cz

www.farnostdrahotuse.cz

Bohoslužby o Vánocích:
24. 12. „Půlnoční“ 21:00
25. 12. Boží hod 8:00
26. 12. Svátek sv. Štěpána 8:00
31. 12. Silvestr 8:00

1. 1. 2024 Nový rok 8:00
5. 1. Slavnost Tří králů
 (předvečer svátku) 17:00

Srdečně vás zveme na tradiční Živý bet-
lém 26.12. („na Štěpána“) v 15:00.
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